
جهانگیری: اداره کشور و کاهش آثار تحریم؛ 
اولویت فعلی دولت 

معاون اول رییس جمهور در نشست با گروهی از اقتصاددانان 
تحریم ها  آثار  کاهش  و  کشور  مطلوب  اداره  کرد:  تصریح  جوان 

مهمترین اولویت فعلی دولت است.
در  اسحاق جهانگیری  دولت،  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
جلسه دیدار جمعی از کارشناسان جوان اقتصادی با وی که عصر 
شنبه برگزار شد، اداره مطلوب کشور و جلوگیری از آسیب رسیدن 
به زندگی مردم در شرایط تحریم را مهمترین اولویت دولت دانست 
به  کشور  اداره  برای  کارآمد  کارهای  و  ساز  ایجاد  با  باید  گفت:  و 
اقتصادی  بنگاههای  فعالیت  و  زندگی مردم  نحوی عمل کنیم که 

دچار آسیب نشود. 
برای  آمریکاییها  اقدام  به  اشاره  با  جمهور  رییس  اول  معاون 
ایجاد اتاق فکر و گروه اقدام برای اعمال تحریم علیه ایران، بر لزوم 
ها  تحریم  کردن  مهار  برای  بموقع  واکنش  و  دقیق  ریزی  برنامه 
به  برنامه هایی  آمریکا  اقدامات  باید در مقابل  افزود:  و  تاکید کرد 
اجرا بگذاریم که کمترین فشار و آسیب بر اقشار مختلف جامعه به 

ویژه طبقات ضعیف وارد شود. 
وی با اشاره به اینکه دولت از نقد عالمانه و کارشناسی سیاست 
های اقتصادی خود استقبال می کند، تاکید کرد: من بعنوان معاون 
اول رییس جمهور باید از سیاست های دولت حمایت کنم در عین 
حال آمادگی لازم برای اصلاح مستمر سیاست های اقتصادی دولت 
وجود دارد تا با تقویت نقاط قوت سیاست ها و برطرف کردن نقاط 

ضعف بر کارآمدی سیاست های اقتصادی دولت بیافزائیم. 
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی از کارشناسان اقتصادی 
توان و ظرفیت علمی  بکارگیری همه  با  حاضر در جلسه خواست 
خود راهکارهای عملی و قابل اجرا و عملیاتی در جهت مهار تحریم 
ها و اداره هر چه بهتر کشور را تدوین کنند و راهکارهای پیشنهادی 

برای مدیریت کشور در شرایط تحریم را به دولت ارائه دهند. 
در این جلسه که دبیر هیات دولت و رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار نیز حضور داشتند، برخی راهکارها برای مهار تحریم 
تبادل نظر  اقتصاد کشور مورد بحث و  بر  آثار منفی آن  و کاهش 

قرار گرفت.

اقدامات اروپا بیش از آنکه عملیاتی باشد اعلام موضع است

اروپا هنوز آماده هزینه کردن نیست 
زمانی  اروپا  سیاسی  اراده  گفت:  کشورمان  امورخارجه  وزیر 
اقدامات  با  که  می کند  پیدا  را  ایران  جانب  از  پاسخگویی  قابلیت 

اجرایی همراه شود. 
محمد جواد ظریف ، با اشاره به آخرین وضعیت اقدامات اروپا 
به منظور حفظ برجام و مقابله با تحریم های آمریکا گفت: از زمان 
اظهارات رئیس جمهور درباره بسته اولیه ای که اروپایی ها به ایران 
ارائه دادند و پس از آن صحبت هایی که من در وین و در جلسه 
کمیسیون مشترک وزرا داشتم، تاکنون اروپایی ها نکات جدیدی را 
مطرح و اقداماتی را که در دو حوزه مهم نفتی و بانکی انجام دادند، 

بیان کرده اند.
وزیر امور خارجه کشورمان، افزود: اروپایی ها برخی اقدامات 
عملی از جمله  اجرایی کردن مقررات مسدود کننده و مجوز بانک 

سرمایه گذاری اروپا را انجام داده اند.
رئیس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: از نگاه ما این اقدامات 
بیش از آنکه اقدام عملیاتی باشد اعلام موضع است، هر چند آنها 
حرکت رو به جلو داشته اند اما اعتقاد ما این است که اروپا هنوز 

برای هزینه کردن آماده  نشده است.
تاکنون در ظاهر و در گفتار  اروپایی ها  اینکه  بیان  با  ظریف 
اراده سیاسی خود را نشان داده اند، تاکید کرد: اراده سیاسی اروپا 
با  که  کند  می  پیدا  را  ایران  جانب  از  پاسخگویی  قابلیت  زمانی 
اقدامات اجرایی همراه شود؛ اروپایی ها می گویند برجام برای آنها 
برای  باید  هر کشوری  که  است  است، طبیعی  امنیتی  دستاوردی 
امنیت خودش سرمایه گذاری و هزینه کند و این هزینه کردن را ما 

باید در همین ماه های آینده ببینیم.
وزیر امور خارجه با اشاره به ضرب الاجل تعیین شده ایران در 
تاریخ 15 مرداد برای دریافت مکانیزم های عملیاتی از اروپا تصریح 
کرد: اینگونه نبوده که ما 15 مرداد را به عنوان یک ضرب الاجل 
تعیین کرده و الان یک ضرب الاجل دیگر به آنها داده باشیم، آنها 
این  از  نبوده و  اندازه کافی  اما آن  اند  تا حدی جلو برده  کارها را 
است مطلع  انتظارمان  مورد  اقداماتی که  از  را  ها  اروپایی  ما   رو  

کرده ایم.

تکلیف نمایشگاه مطبوعات هنوز مشخص نیست!
در حالی که طبق روال هر ساله باید این روزها زمان ثبت نام 
اولیه برای حضور در بیست و چهارمین نمایشگاه مطبوعات اعلام 
می شد، احتمال منتفی شدن این نمایشگاه به دلیل مشکلات مالی 
دولت و مطبوعات بالا رفته است. با این حال علیرغم اخبار منتشر 
نتیجه  به  مطبوعاتی  معاونت  هنوز  اجتماعی  رسانه های  در  شده 

قطعی در این زمینه نرسیده است.
محمدرضا دربندی ـ مدیرکل مطبوعات داخلی وزارت فرهنگ 
شبکه های  در  اینکه  علیرغم  که  داد  توضیح  ـ  اسلامی  ارشاد  و 
اجتماعی و برخی از رسانه ها، اعلام شده است که امسال نمایشگاه 
مطبوعات نداریم،  معاونت مطبوعاتی هنوز به نتیجه قطعی نرسیده 

است و در روزهای آینده نتیجه  رسمی اعلام خواهد شد.
او ادامه داد: روز پنج شنبه )۲5 مرداد ماه( در جمع محدودی از 
خانه های مطبوعات اعلام کردم که فعلا روی گزینه برگزاری نشدن 
نمایشگاه مطبوعات امسال به صورت جدی در حال فکر هستیم، اما 

فردی این موضوع را به صورت قطعی اعلام کرد.
دربندی گفت: ما معتقدیم از آنجا که هزینه برگزاری نمایشگاه 
قابل  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  و  دولت  برای  مطبوعات 
با توجه به مشکلات کاغذ و مشکلات  از طرفی هم  توجه است و 
اقتصادی،  مطبوعات و خبرگزاری ها نیز آمادگی تجهیز برای حضور 
در نمایشگاه را ندارند، می توانیم امسال نمایشگاه را برگزار نکنیم و 
به جای آن در چند استان جشنواره استانی برگزار کنیم؛ تا نشریات 
استانی بتوانند نشریات خود را در همان استان معرفی کنند و در 
این  در  به حضور  تمایل  نیز  رسانه ای سراسری  اگر  تعامل  صورت 

نمایشگاه ها را داشت می توانند ثبت نام کنند.
مدیرکل مطبوعات داخلی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
پاسخ به این پرسش ایسنا که آیا برگزار نشدن نمایشگاه مطبوعات 
معاونت  سوی  از  بلندمدت  صورت  به  یا  است  ساله  یک  برنامه ای 
مطبوعاتی مورد توجه قرار گرفته است، توضیح داد: اگر قرار باشد 
نه  و  است  امسال  خاص  شرایط  در  صرفا  نشود  برگزار  نمایشگاه 
سال های آینده؛ ان شاءالله اوضاع که بهتر شد نمایشگاه مطبوعات 

نیز همانند سابق برگزار خواهد شد.
برگزار  آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  همچنین  دربندی 
نشدن نمایشگاه مطبوعات، به دلیل احتمال شرکت نکردن برخی 
روزنامه ها در نمایشگاه امسال است؟ گفت: ممکن است دلایل زیاد 
ما  اما  شود،  مطرح  امسال  نمایشگاه  نشدن  برگزار  درباره  دیگری 
پیشتر ذکر کردم  علتی که  دو  آن  به  فقط  معاونت مطبوعاتی  در 

توجه کردیم.
از  گذشته  سال  پاییز  مطبوعات  نمایشگاه  سومین  و  بیست 
تاریخ 5 تا 1۲ آبان  ماه با حضور بالغ بر ۶۰۰ رسانه در مصلای امام 
)ره( برگزار شد و برخی از روزنامه ها نیز به دلایل مختلفی همچون 
مشکلات اقتصادی و کاربردی نبود نمایشگاه مطبوعات در نمایشگاه 

بیست و سوم ثبت نام نکردند.
از  بیش  که  کاغذ  مشکلات  به  توجه  با  و  اساس  همین  بر 
شش ماه است گریبان گیر مطبوعات و به ویژه روزنامه های بخش 
خصوصی شده و تعطیلی برخی نشریات و کم  شدن تعداد صفحات 
نمایشگاه  در  حضور  طبیعتا  است،  شده  موجب  را  دیگر  برخی 
مطبوعات بیست و چهارم امری مقرون به صرفه محسوب نمی شود.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از رونمایی و 
پرواز یک جت جنگنده ایرانی در روز صنعت دفاعی)۳1 

مرداد( خبر داد. 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با برشمردن 
ارتقای  بر  دوره  این  در  گفت:  دفاع  وزارت  های  اولویت 
قدرت موشکی تمرکز کرده ایم که در همین راستا اخیرا 

موشک فاتح مبین رونمایی شد.
پشتیبانی  و  دفاع  وزیر  حاتمی  امیر  سرتیپ  امیر 
مردادماه   ۳1 رسیدن  فرا  آستانه  در  مسلح  نیروهای 
بیان  با  تلویزیونی  برنامه  یک  در  دفاعی  صنعت  سالروز 
اینکه »سالی که گذشت، سال پر تلاشی برای مجموعه 
همواره  دفاع  مجموعه  کرد:  اظهار  بود«،  کشور  دفاعی 
برای  و  تهیه  را  خوبی  بسیار  برنامه  ما  و  بوده  پرتلاش 
فرماندهی کل قوا، رئیس جمهوری و مجلس ارائه کردیم.

اولویت های  بر  ما  تلاش  برنامه  این  در  افزود:  وی 
قدرت  که  بود  موشکی  موضوع  ما  اولویت  بود؛  امروز 
بازدارندگی کشور است. تمرکز ما روی کیفیت و ارتقای 
توانمندی ها بود. با توجه به سرمایه گذاری های دشمن در 
قابلیت  و  باید دقت موشک  توانمندی های ضد موشکی، 
آن را بالا می بردیم که به تازگی یک نمونه از آن به نام 

»فاتح مبین« رونمایی شد.
حاتمی با اشاره به رونمایی اخیر از موشک فاتح مبین 
اظهار کرد: ما به لحاظ تنوع وضعیت خوبی داریم و بیشتر 
و  رادارگریزی  چابکی،  نظیر  دیگر  پارامترهای  سمت  به 
دقت بالاتر و پایداری در مقابل شرایط محیطی مختلف 
ارتقاء  نیز  راهبردی  قابلیت های  سایر  همچنین  رفتیم. 

یافت.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با بیان اینکه 
افتاده  خوبی  اتفاقات  تسلیحات  حوزه  در  مجموع  »در 
مقابله  برای مثال، همکاران من در حوزه  افزود:  است«، 
بالستیک و کروز کارهای خوبی کردند و  با موشک های 
در حوزه زمینه نیز تانک کرار را داشتیم که امروز برای 
تست های نهایی در اختیار نیروهای مسلح است. بسیاری 
از کارهای ما بر مبنای طراحی های داخلی است. ما دارای 
بانک  داشته های  از  و  هستیم  معنا  تمام  به  یک صنعت 
فناوری خود استفاده کرده و روی پلتفرم های مشخصی 

حرکت می کنیم.
کشور،  دفاعی  منطق  و  راهبرد  به  اشاره  با  حاتمی 
گفت: ما یک نسل منحصر به فرد هستیم. بعد از انقلاب 
شاهد تلاش دشمن برای جنگ داخلی و جنگ مسلحانه 
منافقین بودیم؛ همزمان درگیر جنگ کلاسیک با عراق 
حمله  و  کویت  به  حمله صدام  شاهد  آن  از  بعد  بودیم؛ 
با  جنگ  نیز  بعد  و  بودیم  عراق  و  افغانستان  به  آمریکا 
تجارب  این ها  کردیم.  تجربه  را  تروریستی  گروه های 

بسیاری به ما داد.
به  که جز خود  فهمیدیم  ما  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
رحم  ما  به  کس  هیچ  و  کنیم  تکیه  نمی توانیم  کسی 
تامین  برای  عزم  ایجاد  موجب  این  افزود:  نمی کند، 
نیازهای دفاعی کشور شد؛ ما یک طراحی دفاعی بومی 
و مردمی بصیر و در صحنه داریم، پس باید با توجه به 
این موضوع، سلاحی برای دفاع از کشور تولید می کردیم.
به  اشاره  با  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر 
هدف دشمن از تضعیف صنعت دفاعی کشور تصریح کرد: 
از  را  با دشمنی روبه رو هستیم که می گوید شما  امروز 
منابع خدادادی خودتان محروم می کنیم و به قراردادها 
و تعهدهای خود هم پایبند نیستند و تاریخ نشان داد که 
را  لیبی همه چیز  لیبی چه کردند، در عین حال که  با 
تحویل داد، وضعیت امروز لیبی را مشاهده کنید و ببنید 
دارایی ها و ذخایر ارزی این کشور کجا رفته و کشورشان 

به چه وضعیتی دچار است.
حاتمی در ادامه با تاکید بر اهمیت صلح و پایبندی 
به آن، خاطر نشان کرد: ما هیچ گاه به دلیل حرمت های 
شرعی و به فرموده رهبر معظم انقلاب، سراغ تسلیحات 
کشتار جمعی و سلاح هسته ای نرفته و نمی رویم، اما در 
عین حال اجازه تعدی به منافع خود را نداده و به دنبال 

صلح هستیم.
چارچوب  در  دفاع  وزارت  »در  اینکه  بیان  با  وی 

راهبرد ایران مبتنی بر بازدارندگی فعال عمل می کنیم«، 
تصریح کرد: ایران هیچ گاه به هیچ کشوری تجاوز نکرده، 
اما اگر کسی بخواهد امنیت ما را تهدید کند پاسخ قاطعی 
همه  که  داریم  را  توان  این  امروز  ما  می کند.  دریافت 
نیازهای خود را برطرف کنیم، البته این معنای استفاده 

نکردن از تجربیات و از بازارهای دیگر نیست.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به فرا 
رسیدن روز صنعت دفاعی، اظهار کرد: در روز ۳1 مرداد 
مختلف  مراحل  که  ارائه خواهد شد  هواپیمایی  یک  ماه 
کرد  خواهد  پرواز  روز  این  در  و  کرده  طی  را  آزمایش 
و پشتیبانی  این هواپیمای جنگنده  پرواز  و مردم شاهد 
خواهند بود و در کنار این پرواز اقلامی که برای ساخت 

آن استفاده شده را نیز مشاهده می کنند.
هوایی  پدافند  موشکی  سامانه  خصوص  در  حاتمی 
»باور۳۷۳« نیز گفت: این سامانه مراحل تست نهایی خود 
را پشت سر گذاشته و به زودی تحویل نیروهای مسلح 

می شود.
یک  دارای  حاضر  حال  »در  اینکه  بیان  با  حاتمی 
صنعتی بومی قابل قبول هستیم«، تاکید کرد: می توانیم 
هر نیازی که فرماندهان در میدان عمل داشته باشند، با 
طراحی خود آن را به محصول تبدیل کنیم و مقرر شده 
در برنامه چهار ساله، دوره زمانی از ایده تا ساخت را به 

دو و نیم سال برسانیم.
پیروزی  فردای  »از  اینکه  بیان  با  همچنین  وی 
انقلاب صنعت دفاعی کشور همواره تحریم بوده است«، 
برخی  است،  قدیمی  واژه ای  ما  برای  تحریم  افزود: 
تحریم ها زحماتی را ایجاد می کند و برخی دیگر هزینه. 
آنها بخشی از هدفشان همین است، ولی ما راه مقابله را 
می دانیم همان طور که آنها اعمال تحریم را هنر قلمداد 
می کنند، ما هم بی اثر کردن تحریم ها در بخشی دفاعی 
را هنر خود می دانیم و همواره تهدید تحریم را به فرصت 
تبدیل کرده ایم و اگر امروز در این جایگاه حضور داریم 
بخش زیادی از آن مدیون برکات همین نگاه است، همان 
طور که در جنگ آموختیم که روی پای خود بایستیم و 
حاصل این کار تعمیق خودکفایی و خوداتکایی و گامی 

بلند روبه جلو بود.
وزیر دفاع با اشاره به مسئولیت وزارت دفاع در ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان زنجان، گفت: جانشینی 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی در استان زنجان بر عهده وزیر 
دفاع است و بنده در همین راستا سه سفر به این استان 
بررسی  را  استان  در  مقاومتی  اقتصاد  برنامه  و  داشته ام 

کردم و گزارشی را به ستاد اقتصاد مقاومتی خواهم داد.
راهکار  مقاومتی  »اقتصاد  اینکه  بیان  با  حاتمی 
راهبردی در برابر دشمن است«، خاطر نشان کرد: دشمن 
و  هستیم  پذیر  آسیب  اقتصاد  حوزه  در  ما  می کند  فکر 
می کنند، همچنانکه صدام  وارد  ناحیه  این  از  را  فشارها 
هم همین تفکر را - که ما از نظر اقتصادی و نظامی در 
موضع ضعف قرار داریم- داشت. دشمن شاهد بود که با 
تحریم بنزین ظرف مدت کوتاهی به خودکفایی رسیدیم 
و از آن نقطه ضعفی که آنها فکر می کردند خارج شدیم 
و مطمئن باشید با تلاش و همکاری همه، این مسائل را 

نیز حل خواهیم کرد.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران سرمایه های 
با  دارد.  اختیار  در  مطلوبی  انسانی  نیروی  و  زیاد  بسیار 
در  و  حرکت  تولید  سمت  به  می توانیم  عظیم  ظرفیت 
نتیجه اقتصاد کشور را مصون کنیم، اگر از منافع زودگذر 
و شخصی بگذریم، قطعا می توانیم از این مشکلات عبور 
به فرصت  را  نقدینگی  باید تهدید  این شرایط  کنیم. در 
با  که  امیدوارم  و  برویم  تولید  سمت  به  و  کرده  تبدیل 
اتفاقات اخیر به خود بیاییم و تهدیدها را به فرصت تبدیل 
مردم  و  شویم  خارج  شرایط  این  از  سرعت  به  و  کنیم 
مسئولان هم با احساس اینکه دشمن در حال تیشه زدن 
به ریشه است احساس مسئولیت کرده و از منافع شخصی 

بگذرند تا در این میدان پیروز شویم.
بخش  در  مسلح  نیروهای  پشتیبانی  و  دفاع  وزیر 
دیگری از سخنان خود درباره اتخاذ سیاست ایران هراسی 
با  اروپا  نیز همراهی  و  ویژه در حوزه موشکی  به  آمریکا 
آمریکا و درخواست محدودیت در این حوزه، اظهار کرد: 
امروز نیروهای مسلح فدایی منافع ملی هستند، جغرافیای 
ما می گوید ۶ هزار کیلومتر مرز خشکی داریم و ۲۷۰۰ 
کیلومتر مرز آبی، لذا از موقعیت ژئوپلتیکی برخورداریم 
را  آن  نمونه  است،  گرفته  قرار  طمع  مورد  همواره  که 
شاهد  بارها  ما  دیدیم.  دوم  و  اول  جهانی  در جنگ های 
گزینه های روی میز و تهدیدهای رژیم صهیونیستی بوده 
ایم و یادمان نرفته که دزفول بمباران شد و به ما سیم 
خاردار ندادند، لذا هر ملتی در برابر چنین هجمه هایی، 
پاسخی دفاعی خواهد داد؛ ما امروز دشمنی را پیش رو 
کوتاه  دفاع  در  بنابراین  می کند،  عهدشکنی  که  داریم 
عقل  و  تاریخ  که  چرا  می دهیم،  ارتقا  را  آن  و  نمی آییم 
خلع  دنبال  به  دشمن  چون  می کند  حکم  را  مسیر  این 

سلاح ماست.
منطقه  و  کشور  امروز  شرایط  به  اشاره  با  حاتمی 
و  حیاتی  منافع  دنبال  به  دفاعی  نیروهای  کرد:  تصریح 
رفاه  حیاتی  منافع  کنونی،  شرایط  در  و  هستند  امنیت 
خواهیم  منافع  این  پای  قوت  با  و  است  مردم  اقتصادی 
ایستاد و جانفشانی خواهیم کرد. امیدواریم دشمنان این 
خطر  به  را  ما  حیاتی  منافع  و  نکنند  تجربه  را  موضوع 

نیندازند.
دفاعی  صنعت  بودجه  وضعیت  درباره  دفاع  وزیر 
بودجه  با مشکل  نیز مثل سایر کشورها  ما  کشور گفت: 
بوده و بودجه  روبه رو هستیم و بودجه همیشه محدود 
بندی برای این است که با پولی محدود بهترین نتیجه را 
کسب کنیم و دولت هم با محدودیت مواجه است. البته 
تامین  و  دفاع  داریم  سعی  مسلح  نیروهای  عنوان  به  ما 
امنیت مردم را با حداقل قیمت تامین کنیم و این مهم 
ترین ماموریت اقتصاد مقاومتی و جهادی و انقلابی ترین 
و  کنیم  هزینه  کمتر  ریالی  بتوانیم حتی  که  ماست  کار 
قابل  کشورها  از  کدام  هیچ  با  حاضر  حال  های  هزینه 
قیاس نبوده و همه به این موضوع واقف هستند؛ به طور 
و  داشته  را  نظامی  بودجه  رشد  بالاترین  عربستان  مثال 
سومین بودجه نظامی دنیا پس از آمریکا و چین و بالاتر 
از روسیه و اروپایی ها دارد، ولی بودجه ما عدد محدودی 

بوده و قابل مقایسه با این اعداد نیست.
قطع  بر  مبنی  آمریکا  تهدیدهای  به  اشاره  با  وی 
صادرات نفت ایران تاکید کرد: ما جنگ را تجربه کردیم و 
ثمره جانفشانی های جوانان کشور را به عنوان پیروزی در 
جنگ تحمیلی شاهد بودیم، مردان جنگ امروز در عرصه 
کرد  خواهند  تلاش  قوا  تمام  با  نیز  اقتصادی  و  سیاسی 
نیروهای  و  گرفته  هم صورت  ریزی های خوبی  برنامه  و 
در  کشور  امنیت  تامین  مسئول  عنوان  به  کشور  مسلح 
هر شرایطی این امنیت را برقرار و از منافع حیاتی کشور 
دفاع می کنند، همچنان که یک روز منافع حیاتی حفظ 
مرزها و استقلال کشور است و روزی منفعت و رفاه است 
و با تمام قوا از حفظ منفعت و رفاه مردم دفاع کرده و 
حتما پای کار منافع حیاتی کشور با قدرت حضور داریم 
و امیدوارم دشمنان ما را در مورد دفاع از منافع حیاتی 
کشور مورد آزمون قرار ندهند تا ببینند چگونه در مقابل 

این آزمون عمل می کنیم.
کشورهای  با  ایران  ارتباط  به  همچنین  حاتمی 
دوست و همسایه اشاره کرد و گفت: فکر می کنم یک 
دفاعی  دیپلماسی  مقاطع  فعال ترین  از  یکی  اخیر  سال 
وزارت دفاع بود. ما میزبان میهمانانی بودیم و کشورهایی 
و  دادیم  توضیح  را  اهدافمان  کردیم.  سفر  خودمان  هم 
وضعیت دفاعی و راهبردهای خود را تبیین کردیم، چرا 
که دشمن تلاش می کند به ایران هراسی دامن بزند تا هم 
شبح جنگ را روی منطقه نگه دارد و تجهیزات خود را 
بفروشد و هم رابطه کشورهای منطقه را اجازه ندهد که 

به سمت صمیمیت برود.
وی افزود: ما در مرادوات خود با همسایگان در گام 
اول این را توضیح می دهیم و وقتی این نکات را می گوییم، 
خیلی از مسائلی که دشمن در آن جهت تلاش می کند را 
رفع می کنیم؛ امروز  مراودات خوبی با همسایگان داریم 

و برداشت من این است که اتفاقات خوبی افتاده است.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تصریح کرد: 
امروز با ترکیه، پاکستان، افغانستان، آذربایجان و دیگران 
هم  از  خوبی  درک  به  و  داریم  خوبی  ارتباط  و  وضعیت 
دفاع  وزرای  از  یکی  قزاقستان  در سفر  اخیرا  رسیده ایم. 
از دور با یک شوقی سمت من آمد که همراهانم تعجب 

کردند، در حالی که ما تنها یک دیدار با هم داشتیم.
دلسوز  ایران   اسلامی  جمهوری  داد:  ادامه  حاتمی 
کشورهای منطقه است و ثبات و امنیت را یک موضوع 
امینت  باید  کشورها  همه  می گوید  و  می داند  پیوسته 
صمیمیت  این  و  گفتیم  خالصانه  را  این  باشند.  داشته 

امروز وجود دارد.
تلاش  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  همچنین  وی 
کرد:  خاطرنشان  عربی  ناتوی  ایجاد  جهت  در  آمریکا 
روشن  ندارد.  پرداختن  ارزش  خیلی  الان  موضع  این 
جهت  در  دشمن  راهبرد  همان  از  بخشی  این  که  است 
اختلاف افکنی و نگاه تجاری و بازاری است و بعید می 
جرات  صهیونیستی  رژیم  ویژه  به  و  آمریکایی ها  دانم 
کنند اجازه دهند بین کشورهای مسلمان چنین تجمعی 
مسلمان  ملت های  بین  در  می دانند  چون  بیفتد،  اتفاق 
هدف روشن است. آنها اسرائیل را دشمن واقعی منطقه 
اعتمادی  آنها  بگیرد،  شکل  موضوع  این  اگر  و  می دانند 
که  نیفتد  کسانی  اختیار  در  بعدا  تمرکز  این  که  ندارند 
دغدغه اصلی شان فلسطین است، لذا این موضوع بیشتر 

در حد حرف می ماند.
ایران  سازی  امن  نا  پروژه  به  اشاره  با  دفاع  وزیر 
توسط دشمنان اظهار کرد: تاریخ نشان می دهد دشمنان 
همواره نا امنی منطقه و ایران را دنبال می کنند و قطعا 
موفق  داعش  اگر  بود.  نخواهد  آنها  آخرین  داعش  پروژه 
و  شرورترین  می شد،  سرزمینی  در  دولت  تشکیل  به 
وحشی ترین افرادی که مدعی سرزمین های ایران، عراق 
و  می شدند  مستقر  ما  مرزهای  کنار  در  بودند  سوریه  و 
باید  منطقه  کشورهای  و  ما  نبود  بینی  پیش  قابل  اصلا 
این  تا  می دادیم  تلفات  و  می کردیم  هزینه  سال  چند 
مشکل حل شود و در این موضوع هزینه های ما نسبت به 
هزینه های طراحان این موضوع بسیار اندک بوده و قابل 

مقایسه نبود.

با  یا  و  نشده  ثبت  جامع  سامانه  در  که  انبارهایی  در  موجود  کالاهاي 
موجودی های ثبت شده مغایرت دارند، در حکم کالای قاچاق است و مشمول 

قوانین تعزیراتی می شود.
در  امروز  که  انبارها  جامع  سامانه  آموزشی  همایش  در  قبله  محمد 
اشاره  با  شد  برگزار  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  نادری  شهید  ساختمان 
به شناسایی 51۰ هزار انبار نگهداری کالا در سطح کشور به سه روش خود 
اظهاری، اطلاعات موجود در سازمان صنعت استانها و اطلاعات موجود در وب 
از اول  سایتها گفت: هم اکنون این سامانه در مرحله عملیاتی شدن است و 
شهریور همه انبارها باید اطلاعات خود را در سامانه وارد کنند ضمن اینکه همه 
سامانه های موازی باید در ذیل این سامانه قرار گیرند چون استقرار این سامانه 
ارز مصوب مجلس  و  کالا  قاچاق  با  مبارزه  قانون  اساس  بر  ما  قانونی  تکلیف 
، معدن و تجارت  تاکید کرد: سازمان های صنعت  شورای اسلامی است.وی 
استانها باید به انبارها ابلاغ کنند که از ابتدای شهریور لازم است اولا موجودی 
انبار ثبت کنند و ثانیا باید همه ورود و خروج کالا  خود را در سامانه جامع 
مبتنی بر بارنامه ها در سامانه ثبت گردد تا در زمان کوتاهی رضد و موجودی 
انبارها به صورت هوشمند فراهم شده و اطلاعات دقیقی از پراکنش و دپوی 
کالا در اختیار مسئولان قرار گیرد.¬مدیرکل دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به وجود انواع مختلف انبار در سطح کشور 
بار  و  بنکدار  فروش،  )عمده  انبار صنفی  هزر  از ۳۰۰  بیش  اکنون  گفت: هم 
فروش( ، 49 هزار انبار صنعتی، 8۳ هزار انبار کشاورزی و 8 هزار انبار معدنی 
و 41 هزار انبار دپوی کالا در کشور وجود دارد و از این تعداد، ۲4 هزار انبار به 
روش خود اظهاری، ۳51 هزار انبار از طریق اطلاعات استانها و 1۲۷ هزار داده 

انبار نیز از طریق وب سرویس ها شناسایی شده اند.
قبله افزود: صاحبان انبارهایی که تاکنون مورد شناسایی قرار نگرفته اند 

باید از طریق پایگاه اینترنتی www.nwms.ir اطلاعات انبار خود را ثبت کنند.
وی تصریح کرد: سامانه جامع انبار برای تمام افرادی که در این سامانه 
ثبت نام کنند حساب کاربری ایجاد می کند که بر اساس آن، انباردار باید علاوه 
بر ثبت موجودی کالا، تمام ورودی و خروجی کالا توسط بارنامه و غیر بارنامه 
را در حساب کاربری انبار خود ثبت کنند چراکه از این تاریخ، ملاک تشخیص 

احتکار و محتکر ، اطلاعات موجود رد سامانه جامع انبار است.
¬مدیرکل دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت صنعت، معدن و تجارت از 
این  پیاده سازی  برای  نظارتی  و  اجرایی  سایر دستگاههای  مطلوب  همکاری 
سامانه تقدیر و تصریح کرد: هم اکنون بیش از 9۰ درصد بارنامه های صادره 
توسط سازمان راهداری از سامانه جامع انبار استعلام می کنند و عملا تا حدود 
زیادی، جریان گردش کالا شناخته شده است و هم اکنون تصمیم داریم که 
پروژه رسید - حواله که گام بعدی استقرار سامانه جامع انبارها است بصورت 

سراسری در کل کشور اجرایی گردد.
همایش آموزشی سامانه جامع انبارها برگزار شد

همایش توجیهی طرح رسید - حواله سامانه جامع انبار ، صبح امروز با 
استانهای سراسر کشور در وزارت  از  نمایندگان سازمان های مربوطه  حضور 

صنعت، معدن و تجارت در تهران برگزار شد.
 در این همایش که با حضور نمایندگان سازمان های حمایت از مصرف 
کنندگان و تولید کنندگان، تعزیرات حکومتی، راهداری و حمل و نقل جاده 
ای، سازمانهای صنعت، معدن و تجارت ۳1 استان سراسر کشور و نمایندگان 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برگزار شد، ابعاد و عملکرد سامانه جامع انبارها 
برای مبارزه با احتکار و قاچاق کالا تشریح شد.

محمد قبله مدیرکل دفتر امور خدمات بازرگانی وزارت صنعت ، معدن و 
تجارت در این همایش با اشاره به ابعاد مختلف اجرای این طرح و تاثیر حضور 
این سامانه در کاهش قاچاق و احتکار کالا گفت: این سامانه بر اساس قانون 
از  ارز که شامل 1۰ فصل است تشکیل شده و یکی  و  با قاچاق کالا  مبارزه 

سامانه های متعددی است که برای مبارزه با احتکار پیش بینی شده است.
وی با اشاره به شناسایی 51۰ هزار انبار در سطح کشور گفت: این انبارها 
و  استانها  اطلاعات موجود در سازمانهای صنعت  اظهاری،  به سه روش خود 
جمع آوری اطلاعات موجود در فضای وبگاهها جمع آوری و شناسایی شده و 

قرار است از ابتدای شهریور کار این سامانه عملیاتی شود.
یا  نباشد و  این سامانه موجود  انباری در  اگر اطلاعات  وی تصریح کرد: 
موجودی انبار با موجودی اظهار شده تطابق نداشته باشد یقینا دستگاههای 
امر که در  این  با  تعزیرات حکومتی  نظارتی نظیر سازمان حمایت و سازمان 

حکم احتکار است برخورد جدی می کنند.
سید علی امامی رئیس اداره زیرساختهای تجاری وزارت صنعت نیز در 
این همایش ، سامانه جامع انبارها را یکی از سامانه های توسعه یافته و جدید 
در امر شفاف سازی اقتصاد دانست و تاکید کرد: در وهله اول، اطلاعات این 
صحت  بر  علاوه  اما  انبارهاست  مسئولان  اظهاری  خود  اساس  بر  ها  سامانه 
سنجی این اطلاعات، در مراحل بعدی برای جلوگیری از داشتن اطلاعات غلط، 
این سامانه از طریق اتصال با سامانه های بارنامه و گمرک، ورودی و خروجی 

انبارها را از این سامانه ها تامین می کند.

با حضور وزیر دفاع؛ 

جتجنگندهایرانیرونماییمیشود

نظارت دقيق با استقرار سامانه جامع انبارها از ابتدای شهریور

خبر2روزنامهاخبار صنعت   دوشنبه  29مرداد   1397    شماره 992 اخبار

کمیسیون امنیت ملی تاکید کرد:

بانک اطلاعات برای شناسایی افراد دو تابعيتی تشکيل شود
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در گزارش تحقیق و 
تفحص از بررسی وضعیت افراد دو تابعیتی پیشنهاد کرد: بانک اطلاعات برای 
شناسایی این افراد تشکیل شود تا نهادهای امنیتی و نظارتی بتوانند با استفاده از 

این بانک نظارت و اشراف کارآمدتری داشته باشند.
علی نجفی خوشرودی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در ادامه جلسه علنی - یکشنبه - خانه ملت، گزارش این کمیسیون 
درمورد تحقیق و تفحص از بررسی وضعیت افراد دو تابعیتی و دارای گرین کارت 
در حوزه مسئولان و مدیران ارشد و شناسایی خلاءهای قانونی را قرائت کرد.خلاء 
قوانین موجود در نحوه به کارگیری افراد دوتابعیتی و دارای مجوز اقامت دستگاه 
ها، بررسی راهکارهای خلاهای قانونی به کارگیری دارندگان تابعیت مضاعف در 
دستگاه های اجرایی و نواقص اجرایی نحوه شناسایی دو تابعیتی ها از فصل های 

مهم این تحقیق و تفحص است.
براساس این گزارش یکی از مهم ترین موردهای نفوذ در ایران که در این 
قسم از افراد دوتابعیتی قرار می گیرند مربوط به محمدباقر نمازی )از عوامل رژیم 

سابق و استاندار خوزستان در زمان شاه ملعون( و پسرش سیامک نمازی است.
در ادامه این گزارش تصریح شده است: در وزارت راه و شهرسازی چهار نفر 

دو تابعیتی؛ جمعیت هلال احمر سه نفر دو تابعیتی؛ سازمان بهزیستی دو نفر 
دو تابعیتی و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی چهار نفر دو تابعیتی مشغول فعالیت 
هستند و سایر وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی عنوان کرده اند که دو تابعیتی 
در این وزارتخانه مشغول به فعالیت نبوده یا این که اطلاعاتی در این زمینه 
نداشته اند.در این گزارش آمده است: در بررسی کمیته تحقیق و تفحص از افراد 
دو تابعیتی و دارای مجوز اقامت در دستگاه های اجرایی خلاءهای قانونی و نواقص 
اجرایی مهمی مشاهده شد، اهم خلاءهای قانونی موجود در این زمینه عبارتند 
از عدم تسری ممنوعیت شغلی در صور دیگر پیدایش تابعیت مضاعف و فقدان 
ضمانت اجرای موثر در موارد ممنوعیت های قانون جاری و عدم الزام افراد به 
خوداظهاری در بدو استخدام یا در حین اشتغال که در این خصوص باید ضمن 
بسط ممنوعیت شغلی در موارد پیش گفته و الزام به خوداظهاری با توجه به 
پنهانی بودن فرآیند اخذ تابعیت دوم، ضمانت اجرای موثری برای این ممنوعیت 

ها و عدم خوداظهاری وضع شود.
براساس این گزارش، اهم نواقص اجرایی موجود در این زمینه عبارتند از 
فقدان بانک اطلاعاتی جامع از افراد دو تابعیتی، ناکارآمدی فرم های استخدامی و 
حراستی در این موضوع که در این خصوص باید ضمن اصلاح فرم های استخدامی 

و حراستی با رویکرد خوداظهاری در موارد تابعیت واقامت افراد، نسبت به تهیه 
بانک اطلاعاتی جامع از طرف وزارت امور خارجه اقدام شود.

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در این گزارش یادآور شد: 
اگر چه بنابر استعلامات اکثر دستگاه ها و سازمان ها افراد دو تابعیتی شناسایی 
نشده اند اما این عدم شناسایی را نمی توان بر نبود افراد دو تابعیتی تلقی کرد چه 
آنکه اولا سازو کار مشخصی برای شناسایی این افراد توسط دستگاه های متولی 
وجود ندارد همچنین اساس بانک اطلاعات جامعی از این افراد موجود نیست تا 
این افراد را شناسایی کنند و متاسفانه در سال های بعد از انقلاب تاکنون وزارت 
خارجه عزم جدی در این موضوع نداشته ثالثا خلاهای قانونی مهمی از جمله عدم 

الزام به خوداظهاری وجود دارد.
در بخش دیگری از این گزارش تاکید شده است: با توجه به بررسی میدانی 
کمیته تحقیق و تفحص از دستگاه های مسئول و متولی شناسایی افراد دو 
تابعیتی و احراز نقص در بانک اطلاعاتی این افراد توسط دستگاه های مذکور، 
علی الخصوص وزارت امور خارجه ضروری است این بانک به زودی ایجاد شود تا 
نهادهای امنیتی و نظارتی بتوانند با استفاده از این بانک اطلاعاتی نظارت و اشراف 

کارآمدتری داشته باشند.


